
 

 

Referat fra arbejdsdag i bestyrelsen 27. november 2023 
 

DATO 27. november 2023 

TID Kl. 11.00 – 15.00 

STED Odense Centralbibliotek 

TILSTEDE  Lars Bornæs (LB), Jens-Ole Winther (JOW), Ann-Britt von Seelen (ABS), 

Marie Østergaard (MØ) (deltog ikke under punkt 10 som følge af 

inhabilitet), Henriette Ritz Kylmann (HRK) (deltog online), Rasmus 

Thøgersen (RTH) (deltog online), Jakob Heide Petersen (JHP), Kent Skov 

Andreasen (KSA) 

SEKRETARIAT 
 
 

Glenn Leervad Bjørnhart (GLB), Mikkel Christoffersen (MC),(referent), 

Morten Maegaard Astrup (MMA) (deltog online under punkt 10), Søren 

Ole Christensen (SOC) (deltog online under punkt 7) 

AFBUD Anni Bagge (ABA) og Sidsel Stenbek Andersen.  

GÆSTER 
 

Mathilde Illum Aastrøm, Implement Consulting Group (deltog online 
under punkt 10) og Sune Holm Thøgersen, Is It a Bird (deltog online 
under punkt 10) 
 

 

1. Velkommen og dagsorden v. JOW 
JOW foreslog, en ændring af dagsordenen uden betydning for sagsbehandlingen. Bestyrelsen godkendte 

forslaget. 

JOW gennemgik kort status på virksomhedsoverdragelsen af medarbejdere fra Aarhus Kommune. 

 

2. Siden sidst v. JOW 
ABS: Der har været fysisk møde i Fagudvalg for eReolen og Tekstlicenser (FET). Mødet fokuserede på: 

• Gennemgang fra Team eReolens medarbejdere om året, der gik og nuværende opgaver.  

• Processen for etablering af Fælles redaktion og nogle af de udfodringer, der følger med 

organisationsforandringer 

• Orientering om de mange pressehistorier om utilfredse forfattere i særdeleshed og situationen på 

streamingmarkedet generelt 

• Beslutning om at holde priser og vilkår uændret i 2024 

• Ønske fra FET om en større diskussion om, hvad vi vil med eReolen og betaling for indhold på sigt – 

skal vi fx lave vores egen streamingafregning? FET ønsker her et opdrag fra bestyrelsen 

FET ønsker at blive inddraget i Implement/Is It A Bird’s arbejde med Fælles redaktion 



 

 

GLB orienterede om arbejdet med den Digitale Alliance, der har til formål at udbrede viden om det 

digitale område, og aktørerne, der samarbejder om det, ligesom det på sigt er målet at der skal 

etableres et endnu tættere samarbejde mellem aktørerne. Arbejdet er i gang og der vil blandt andet 

via en artikel i bladet Danske Biblioteker blive informeret bredt om, at alliancens arbejde begynder 

med et fysisk kick-off-møde for bibliotekschefer den 29. februar og at der efterfølgende vil være 2 

online samtalesaloner.    

KS gjorde opmærksom på et kommende CB-arrangement om AI og bibliotekerne kommer omkring nytår. 

 

3. Svar på puljeansøgninger – Næste skridt v. GLB (Beslutning) 
Der var endnu ikke kommet officielle tilbagemeldinger fra styrelsen. Såfremt DDF ikke får støtte til 

ansøgningen om statistikprojektet, vil det give store udfordringer i sekretariatet. Der er p.t. ikke er 

ressourcer i sekretariatet til at løfte opgaven, og den bliver kun større ved, at opgaven ikke løftes løbende. 

Risikoen er, at kommunerne løber hver sin vej, hvis Det Digitale Folkebibliotek ikke leverer en 

velfungerende løsning med valide data.  

GLB argumenterede for, at det uden de fornødne ressourcer var nødvendigt, at statistik stoppes som 

indsatsområde. Det vil nok særligt påvirke de mindre biblioteker og mellemstore biblioteker, og naturligvis 

arbejdet i sekretariatet, hvor blandt andet fokuseret tilbud har peget på, at foreningen skal satse meget 

mere på at bruge data i forhold til udvikling af de digitale løsninger og træffe velunderbyggede 

beslutninger. 

Bestyrelsen drøftede situationen og anbefalede indledningsvis en strategisk samtale med Slots- og 

Kulturstyrelsen (SLKS) og KOMBIT. Styrelsen har også brug for valide data, der leveres af Det Digitale 

Folkebibliotek. Bestyrelsen anførte endvidere, at sagen kan løftes af Det Digitale Folkebiblioteks 

repræsentant i Bibliotekernes Koordinationsforum med henblik på at understrege behovet for en national 

data- og statistikindsats.  

Beslutning  

Bestyrelsen tog ikke stillingen til anbefalingen om enten at tilføre dataområdet i sekretariatet ressourcer 

eller afvikle opgaven. 

 

4. Børnebiblioteket som OPAC til folkebibliotekerne v. GLB (Beslutning) 
GLB orienterede om, at der har været dialog med KOMBIT om, hvordan der kan sikres et samarbejde på 

børneområdet, så der på sigt kan laves en fælles ’biblioteksløsning’ for skolesøgende børn. Det kan f.eks. 

ske ved, at behovet for en skole-OPAC i FBS2 anføres som en option, hvor KOMBIT til sin tid kan beslutte sig 

for om de vil have leverandøren til at udvikle en løsning eller have leverandøren til at integrere til en anden 

løsning som f.eks. Det Digitale Børnebibliotek.   

Det er vigtigt for bestyrelsen, at arbejdet med skolerne prioriteres højt – også på systemsiden. Bestyrelsen 

diskuterede forskellige prioriteringer herunder erfaringer fra andre nordiske lande. Området er stort og 

tungt, og der er stor forskel på deltagernes erfaring og modenhed med bibliotekssystemer. Bestyrelsen er 

bekymret for arbejdspresset på sekretariatet med usikker udsigt til gevinster.  

Beslutning: Bestyrelsen gav grønt lys til at sekretariatet arbejder videre på en skalerbar model med 

børnene i centrum. Det var dog vigtigt for bestyrelsen, at det ikke  er sekretariatet, der driver processen, da 



 

 

arbejdet er tværkommunalt og dermed bedre placeret i KOMBIT eller KL. Arbejdet må ikke forsinke 

arbejdet med Nyt børnebibliotek. 

 

5. LUKKET PUNKT Henvendelse fra BookBites v. JOW & LB (Drøftelse) 
 

6. Ressourcesituationen i Next v. GLB (Drøftelse) 
Bestyrelsen er fokuseret på, at eReolens og de øvrige løsninger teknisk skal fungere, og at 

indholdsproduktion må komme i anden række, hvis ressourcerne periodevist er knappe.  

Bestyrelsen drøftede, at de fik mange spørgsmål vedr. Litteratursiden.  

Beslutning:  

Bestyrelsen besluttede at imødekomme indstillingen om ansættelse af en applikationsarkitekt i 

sekretariatet med henblik på at lukke de ressource- og kompetencemæssige huller, der er opstået som 

følge af en opsigelse og dermed give bedre vilkår for gennemførelse af NEXT og børnebiblioteket. 

Bestyrelsen besluttede endvidere, at der skal udarbejdes et talepapir om fokuseret tilbud og hvad der ligger 

i de enkelte beslutninger, som kan anvendes i kommunikationen med medlemmerne.  

 

7. LUKKET PUNKT Apps og appudbud – Næste skridt v. GLB & SOC (Beslutning) 
 

8. Organisering og agilt mindset i foreningen v. GLB & MØ (Orientering) 
De to arbejdsgrupper, der er nedsat til at kigge på ressourcemæssige udfordringer henholdsvis agilt 

mindset slås sammen til én: Om agilt arbejde i foreningen. Peter Gaarde forlader arbejdet, og ABS 

inddrages. 

Bestyrelsen drøftede paradokset mellem medlemsinddragelse og ejerskab til foreningen på den ene side og 

effektivt arbejde på den anden. GLB anførte, at det er vigtigt at sekretariatet får et passende niveau af 

armslængde, da det ellers kan være vanskeligt at vurdere, hvilket mandat og ansvar, der er hvor i 

organisationen, og dermed kan det blive vanskeligt at få en velfungerende organisation og levere det, som 

bestyrelsen ønsker. Der forestår også en drøftelse om fremtiden for fagudvalgene, der er på valg ved 

generalforsamling i 2025. 

Den nye, samlede gruppe arbejder videre.  

 

9. LUKKET PUNKT Ansættelse i foreningen v. GLB (Beslutning) 
 

10. Fælles redaktion v. GLB (Beslutning) – MA deltog ikke under dette punkt som følge af 
inhabilitet 
Implement og Is It a Bird (IIAB) præsenterede et oplæg til målbillede for den fælles redaktion, der 

forventelig skal implementeres i løbet af 2024.  



 

 

Implement satte den fælles redaktion ind i konteksten af anbefalingerne om et fokuseret tilbud og anførte, 

at de er vigtigt at se implementeringen af fokuseret tilbud som et samlet målbillede, hvor man ikke bare 

kan isolere snakken om den fælles redaktion.  

Implement opstillede herefter en anbefaling til formål for den fælles redaktion, en anbefaling til gevinster 

og en anbefaling til, hvordan den fælles redaktion bør tænkes sammen med resten af sekretariatet og 

bestyrelsen samt en anbefaling til hvilke opgaver en fælles redaktion skal løse og hvilke opgaver, der skal 

placeres andre steder i sekretariatet.  

Slutteligt opstillede et oplæg til nødvendige kompetencer, som blev præsenteret i forhold til to scenarier 

for, hvordan man skal arbejde i den fælles redaktion. Det ene scenarie er ’Central produktion’ med 

inspiration fra Yngre læger, hvor man har sammenlagt 4 redaktioner til en slagkraftig fælles redaktion og 

det andet scenarie decentral produktion, hvor inspirationen er hentet fra Borger.dk, hvor mange og stærke 

decentralt placerede redaktører producerer til et samlet Borger.dk.   

Bestyrelsen tog Implement/Is it a Birds oplæg til efterretning. 

JHP foreslog at undersøge, hvad ressourcetrækket vil være hos små biblioteker ved målbilledet for 

fokuseret tilbud med tre apps og formidling og så bruge de tal til at komme nærmere på, hvor mange 

ressourcer, der er behov for i en fælles redaktion.   

Beslutning:  

Bestyrelsen besluttede at give Implement og IIAB til opgave at arbejde videre ud fra det præsenterede med 

det særlige formål at beskrive et minimumsscenarie for den fælles redaktion.  Sekretariatet går videre med 

Implement og IIAB med henblik på at opstille et minimumsscenarie, der kan udbygges, hvis bestyrelsen 

ønsker det.  

 

11. Evt. og næste møde v. JOW 

Dette punkt blev ikke nået. 


